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EDITORIAL 

Petr Dub

Malba 4 vydává svůj druhý ateliérový zin v pořadí. Jak 
a proč může zaujmout pohled čtenářů v době zdánlivě 
nekonečného míhání spektakulárních obrazů? Předně je 
třeba podotknout, že PDF vzniká s téměř semestrálním 
odkladem. Jeho hlavním cílem bylo dílčím způsobem 
postihnout dění letního semestru roku 2023, fakticky se 
ovšem jeho zpracování přesunulo až do pomalého startu 
nového školního roku. 

V zinu naleznete naše oblíbené rubriky. Kalendárium, 
tentokráte z korespondenčního pera Marka Meduny 
a Viktora Šlégla. Ateliérové grafy, inspirované tvaroslo-
vím lidských orgánů, ve kterých monogramy studujících 
a pedagogů vizualizují vztah k pojmům, jež považuje-
me za důležité, polemické či lehce ironizující náš vztah 
k umění. Následuje dokumentace klauzur od Radka 
Dětinského. Layout zinu navrhl a vysadil Petr Holeček. 
Závěr semestru patřil diplomovým pracím a na ně nava-
zujícím rozhovorům se dvěma diplomanty 
Malby 4 Dávidem Čerťanským a Žofií Kumštovou, kteří 
se podělili o své zkušenosti se studiem. 

Scany představují inspirativní texty, které se do jisté 
míry vztahují k bodům, na něž jsme opakovaně naráželi 
během proběhlého semestru: Jacques-Louis 
David — Projev přednesený občanem Davidem téhož 
dne, opět k pomníku Sláva francouzského lidu; Blaho 
Konvence; Mít péči a Neučiníš sobě obrazu ze svazků 
Jungovské eseje z devadesátých let Stanislava Komárka. 
Tituly napoví, četba osvěží. Akademické bezčasí (Petr 
Dub) a Nehierarchická AVU (ChatGPT + Marek Me-
duna) — glosy relativizují virtuální naladění a faktické 
možnosti uspořádání Akademie. Ostatní přispěli svým 
kolektivním dílem, nebo je zapojení čeká s dalším 
vydáním. 

Zinu ve výsledku kombinuje pohyb Occamova ostří 
a Buñuelovu metodu Andaluského psa. Místy je studijně 
rozostřený, jinde sestává z přesně vedených řezů břitvy 
skrze oční bulvu vybraných pojmů. Formát spojuje 
křehké ateliérové vyjednávání, setrvalé vyvažování vzá-
jemných pozic a budování společné důvěry v nezbytnost 
postojového, ale ideologicky nelimitovaného dialogu, 
kterému se vzájemně učíme.
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Marek Meduna
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VŠ: Už od druhého února jsem poslouchal nové album 
Cursed kids show od undergroundového street rapera 
Spykidda. Poté rozpukl led a z kry neštěstí jsem společně 
s ateliérem a s kocovinou skočil na kru nového seme-
stru, nových zvratů, nové hudby, politických převratů, 
šílených finančních oběhů. Odběhl jsem tedy na AVU se 
podívat na sochu Kristovu.

MM: Letní semestr začal tak, jak semestry obvyk-
le začínají – ani velkou ránou, ani zakňouráním. 
Stalo se tak třináctého února, po proběhnutí všech 
nutných náležitostí semestru minulého a po příjí-
macích zkouškách. Bylo zataženo. Azurové nebe 
se skrývalo za šedivými mraky. Mrzlo pouze na 
horách. Nikoliv v okolí Akademie výtvarných umění 
v Praze. Ve stejný okamžik se spustila i výuka všech 
akreditovaných předmětů. Dvacátého února byly 
vyhlášeny výsledky přijímacího řízení. Předcházela 
jim vášnivá debata o počtech uchazečů přijímaných 
do jednotlivých ateliérů. A též případ nešťastného 
chování Lukáše Rittsteina během druhého kola při-
jímacích zkoušek. Na AVU se i nadále řešila otázka 
děleného (na bakalářský a magisterský stupeň), 
případně stávajícího, tedy neděleného studia. 
Otázku řešila rektorka, širší vedení, pedagogické 
plénum i studenti na chodbách, v ateliérech i bufe-
tu. Za tímto účelem zasedl i Akademický senát, byť 
tato agenda byla překryta emotivním otevřeným 
dopisem Lukáše Rittsteina, který byl prost všech 
pochybností o vlastním možném selhání. Připome-
nuli jsme si roční výročí ruské agrese vůči Ukrajině. 
Před rokem čtyřiadvacátého února vstoupila ruská 

armáda na území Ukrajiny s cílem svrhnout legitim-
ní režim a nastolit loutkovou vládu v Kyjevě. 

Ateisté doufali v změnu, věřící se za ni modlili. Ale 
připomeňme si verše Zdeňka Rotrekla: „A přece řekla 
ovce: I já jsem vinna za všechny vlčí chrupy.“ Ale zde už 
nejde o zuby vlka, ale o chrup samotného démona. Před 
rokem nás napadalo srovnávat Dostojevského Zápisky 
z mrtvého domu, Jeden den Ivana Děnišoviče Alexan-
dra Solženicyna a jeden současný dokument o tetování 
v ruských věznicích. Srovnání je šílené. Už před sto lety 
Josef Váchal řval: „Svět se řítí do ďáblovo řiti.“ Dvacáté-
ho února vydal GMEBE Allo videoklip k písni Running 
from trouble. Dvacátý čtvrtý únor mne zasáhl teprve 
osmnáctiletý Loudz1 se svým EP Cruise high.  Dvacáté-
ho sedmého února jsem si připomněl rok od úmrtí Nic-
ka Zedda, který tak přesně zasáhl srdce naší generace. 

Prvního března proběhla diskuze Equal Care aneb 
dopady nerovně sdílené péče na kariéru v umění. 
Pod tímto rozvitým barokním názvem debatovaly 
hostky Maria Topolčanská, Johana Jonáková, Dari-
na Alster a Barbora Šimková. Akci moderovala 
nepostradatelná Klára Čmolíková Cozlová. Na 
akci bylo zajištěno hlídání dětí a anotace se mohla 
obejít bez generického maskulina i inkluzivních 
hvězdiček. 

Konzervativnější z nás ty inkluzivní hvězdičky trochu 
matou, ale koho nezmate jednou se podívat a zjistit, že 
má ránu pod patou. Zalejváme v ateliéru zásadně květi-
ny vodou vlahou. 
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O posledně jmenované hostce byl na platformě 
Artyčok.tv několik týdnů poté publikován její umě-
lecký profil. Barbora Šimková v něm byla uvedena 
jako žena správných názorů a těžké životní situace, 
bez potřeby upřesňovat svůj estetický program. Pod 
videem byla krátká anotace z pera Terezy Stejskalo-
vé, v němž se staví na stranu těch, kteří tvoří umění, 
aniž by byli/byly stoprocentně materiálně zajištěni/
zajistěny. Otázkou je kolik korun tvoří zmíněných 
sto procent. Tu si však Tereza Stejskalová naneštěs-
tí neklade stavíc tak čtenáře do poněkud prekérní 
situace. 

Situace je zlá. Umělci na ulicích musí koše vybírat. Aby 
bylo na terpentýn. Ale malovat není s čím. Není provazu, 
sebe oběsit nemohu, rád bych se najedl, tak terpentýnu 
vypiji. Tak umělci mezi sebou v hospodě žertují. Ale 
i Zola psal, že pití vám vždycky někdo zaplatí, jen s jíd-
lem je to těžší. Třetího března vyšel videoklip ke skladbě 
Meds Messed Up od Tommyho Lee Sparty a Pokornyga-
sse od Gweilo Ghosta a MAYH3MPa. Jeden ze spolu-
žáků v debatě s nimi zjistil, že Pokornygasse je ulice ve 
Vídni, kde bydleli v Airbnb, když tam měli koncert. 

Ateliér Malba 1 představil v POPUP GAVU pomocí 
výstavy Ťuk ťuk různé způsoby archivace umělec-
kých děl v bytech a ateliérech jednotlivých umělců. 
Výstava si nedávala za cíl poukázat na plýtvání 
uměleckými hodnotami, ale spíše skromně ukazo-
vat jakýsi kontrapunkt k preambulím o nepostrada-
telnosti umění, k nárokům umělců vůči institucím 
i k morálním soudům nad neblahými praktikami 
zlovolných sběratelů. Prostě umění na sklonku 
nevinnosti před přírodním, pohlavním i dějinným vý-
běrem i před koncepcí sobeckého genu. K vidění byli 
složky s výkresy, obrazy opřené o zeď, rozbitý sádro-
vý reliéf a také postel s obrazy zastrkanými pod ní. 
Ceny energií začaly klesat. Ačkoliv pod předválečnou 
úroveň se ve výhledu jednotek let určitě nedostanou. 
Inflace byla nadále dvouciferná. Tristní guvernér Čes-
ké národní banky Aleš Michl se ve svých mediálních 
vystoupeních pokusil zbavit břemene odpovědnosti. 

A finanční bída studentů byla trojciferná. Měla tři cifer-
níky: snídaně, oběd, večeře. Hlad první, hlad druhý, hlad 
třetí. V létě to bude lepší, půjdem do zahrad, tam budem 
trhat maliny, jablka a tak dál. Ale vůbec jsme si nebyli 
jisti, neb náš hlad byl tristní, řečeno s Knutem 
Hamsunem, jestli se léta vůbec dožijem.  

Osmého března oslavily země bývalého Sovětského 
svazu Černá Hora, Angola, Afghanistán, Burkina Faso, 
Zambie, Uganda, Gambie, Eritrea, Severní Korea, 
Kambodža, Laos, Vietnam a Kuba mezinárodní den 
žen jako státní svátek. 

Deváteho března proběhla vernisáž Žofie Eder s názvem 
Mountain Mamma, Take Me Home. V Galerii Jelení od 
osmnácti hodin. Slavila též ten den narozeniny, tak to 
muselo dopadnout zajisté divoce. 

Inaugurace Petra Pavla do úřadu prezidenta pro-
běhla dne devátého března na společné schůzi 
obou komor parlamentu ve Vladislavském sálu 

Pražského hradu. Zúčastnilo se okolo osmi set 
padesáti hostů, většinou z politických kruhů, cele-
brity povětšinou zůstaly za hradbami Hradu. Oběd 
odcházejícího a nastupujícího prezidenta začal ve 
dvanáct hodin ve Zlaté jídelně Pražského hradu. 
Podávala se knedlíčková polévka, bramborová 
kaše, jitrničky, kysané zelí i výběr dezertů. Manželé 
Pavlovi jedli střídmě s ohledem na následující pro-
gram, Miloš Zeman pil vodu, zatímco Ivana Zema-
nová se dopřála skleničku vynikajícího arménského 
koňaku. 

Desátého března byla zahájena výstava Oblaka pod zla-
tými hvězdami Jakuba Špaňhela v SmetanaQ Gallery. 
Téhož dne započala výstava našeho spolužáka Matouše 
Kašpara Nowhere to nowhere. Where was that, asks an 
old man. V malé Letenské galerii Spaza Space. Několik 
dní po vernisáži jsme ji během ateliérových konzulta-
cí navštívili. Vyrazili jsme v jednu a po pár minutách 
jsme byli na místě. Všichni, nikdo neodpadl. Když jsme 
tam dorazili, etablovaný umělec a mimořádně kosmo-
politní osobnost Petr Dub pravil: „Sem si chodíte pro 
piko?“ Podlaha byla zelená. Obloha do modra s příměsí 
kaselské hnědi. Petr Dub byl plný energie, tak to Hedvice 
nedalo a řekla mu: „Sem si ty chodíš pro piko“. Na spo-
lečný oběd nebyl bohužel čas. Marek Meduna s Petrem 
Dubem se vraceli do školy na schůzi pedagogů. Stihli si 
ještě koupit pizzu, tu dílkovou, naproti galerii. Já si šel 
koupit zmrzlinu, jak jsem v období od poloviny února do 
poloviny března dělal téměř každý den. 

První jarní den začala ateliérová schůzka netypicky 
odpoledne. Navazovala na ni debata s překladate-
lem Alanem Beguivinem a filosofem práva Petrem 
Aghou o knihách Michela Houellebecqa. 

Máme v ateliéru i takové živly, co se přátel ptají, jestli by 
si měli přečíst toho Houellebecqa a dostávají odpověď, ať 
radši dál čtou zlomky Herakleita. Rozmanitost je ctnost, 
kterou každou ateliérovou schůzku pěstujem. 

Petr Agha sebevědomě bloudil mezi rolemi libe-
rála a konzervativce. Iritující generalizace většinu 
ateliéru jako Malstróm vtáhla do debaty beze dna. 
Estetické a literární kvality diskutovaných knih zů-
staly povětšinou opomenuty. Čtvrtého dubna byly 
zveřejněny výsledky prvního kola přijímacího řízení 
do doktorských programů. Na Akademii panuje 
názor, že čím více je na škole studijních programů, 
tím bude tráva zelenější a nebe modřejší. Ano 
a skutečně, slunce toho dne vykouklo zpoza sně-
hem obtížených mračen. Odpoledne ale padaly 
trakaře. 

Dvacátého třetího března vyšlo album Lany Del Rey, kde 
v písni Kintsugi zpívá: „You see all your days / Flash in 
front of you / And you think about who would be with you 
/ And then there's Donoghue.“ Samozřejmě odkazuje na 
Jacka Donoqhue. Třicátého března vyšlo album Tales from 
a Second Life od lilsadgirl. Poslední březnový den byla 
ve Valdštejnské jízdárně otevřena výstava Josef Mánes: 
Člověk–Umělec–Legenda. Mánes ve svých krajinách po-
zoruhodně předběhl svoji dobu. Ale nutno podotknout, 
že jeho obrazy, jež stále visí ve Veletržním paláci, působí 
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silněji na svých stálých místech. Po čtení Kožíkovy knihy 
Josef Mánes se jen stěží nerozplakal před jeho obrazem 
Josefiny. Setkání Petrarcy s Laurou mne zahnalo do nej-
hlubších míst srdce. A jak by Holan podotkl: „Nejhlubší 
místo srdce je zároveň místem nejzranitelnějším.“ 

Pátého dubna proběhlo další zasedání akademické-
ho senátu. Během rokování byly schváleni členové 
pracovní skupiny pro revizi Etického kodexu AVU za 
akademickou komoru Nik Timková, za studentskou 
komoru Cyril Filcík a zřejmě za celý zbytek akade-
mické obce Kateřina Olivová. Jmenovaní se záhy 
pustili do své věru nelehké práce. 

Devátého dubna skončila výstava Posvátné umění 
v nesvaté době / České sakrální umění 1948—1989 
v Olomouci, ti z nás, co ji viděli, byli ohromeni. Dvanác-
tého dubna vyšlo na skvělém labelu Unseelie album 
Golden plait od Marigold. 

Třináctého dubna navštívila ateliér Malba 4 nor-
ská umělkyně Mercedes Mühleisen. Atentát na 
japonského premiéra Fumia Kušidu se odehrál 
patnáctého dubna. Jednalo se o útok dýmovnicí na 
předvolebním mítinku. Politik vyvázl bez zranění. 
Zadržen byl dvacetičtyřletý Rjúdži Kimura, který se 
následně k činu přiznal. Policie v jeho bytě objevila 
rozsáhlý manifest spojující skepsi vůči vývoji lid-
stva, s jistou míru emocionální nestability, která je 
spojena s pocity izolace obyvatele ostrovů, s gene-
ralizujícím moralizováním i s konkrétními invektiva-
mi vůči vybraným veřejným osobnostem, které byly 
činěny odpovědnými za stav věcí. Kimura pochází 
z města Kawaniši. Stranický kolega premiéra Hiro-
kazu Macuno s odstupem několika hodin od činu 
tweetoval, že „volby jsou vždy demokratické. Od-
puštění násilí má místo v naší společnosti, ale ne 
v našich japonských srdcích“. Indie se stala podle 
kvalifikovaného odhadu Organizace spojených ná-
rodů nejlidnatějším státem světa, předstihla tak po 
dlouhých dekádách komunistickou Čínu. 

Šestnáctého dubna právě končila výstava Obrazně 
řečeno Vladimíra Kokolii v Brněnské Kalina Gallery. Ti 
z nás, co tam šestnáctého jeli, byli zklamáni, neb to byla 
neděle, a v neděli má galerie zavřeno. Šli jsme tedy na 
výstavu Valoch & Valoch / Archeologie a konceptuální 
umění v Moravské galerii. Ohromeni jsme byli stálou 
expozicí tam dlící. Dalibor Chatrný byl úchvatný. Bylo 
tam pár obrazů Kubišty a Šímy. Kubišta tam měl svůj 
pozoruhodný Schopenhauerův portrét. Poté jsme přijali 
telefonát, že pan Kalina nám chvíli po šesté může ukázat 
galerii. Ač to trvalo patnáct minut, tak jeden celý člověk 
z ateliéru byl uchvácen. Osmnáctého dubna jsem uctil 
památku ročního výročí úmrtí Hermanna Nitsche. 

Od sedmnáctého do devatenáctého dubna se ode-
hrálo doktorandské kolokvium. 

Osmadvacátého dubna proběhla v klubu Dance Ma-
cabre unikátní akce s názvem #CDMDMA, kde vystu-
povali: Klara Wodehn, Zzai, Vertical Waves, Spykidd, 
Darko, Krystufek, Gweilo Ghost, Mayh3mp, David 
Kratomberg, Hlen etc. Stejný den se český underground 

obrátil v hrobě podruhé. Rapové duo Twisted DV (Vizine 
a DirtyThePressa) vydalo první album DV Season. 

Dvaadvacátého dubna odstartovala Eva Klíčová 
kauzu Mornštajnová recenzí její nejnovější knihy, 
kde Alenu Mornštajnovou obvinila z plagiátorství 
článku Toy Box. Stalo se tak na webu A2larmu, kam 
Eva Klíčová přispívá a kde byl uveřejněn i článek 
Toy Box. Kniha i článek mají téma sexuálního zneu-
žívání v dětství. Eva Klíčová samozřejmě upřednost-
ňuje nehodnotitelný článek přeživší Toy Box, vůči 
kalkulující toporné próze Mornštajnové. Paralelou 
obvinění by mohlo být nařčení Klíčové ze střetu 
zájmu, vždyť jako bývalá redaktorka časopisu Host 
hodnotila knihu vydanou vydavatelstvím Host. Host 
jako Host, aneb argumentace na prasáka, aneb 
klíčový shitstorm. Ve Westminsterském opatství byl 
pomazán, korunován a intronizován Karel III. Znač-
ná část celého světa s údivem a zvědavostí přihlí-
žela či alespoň překládala tuto dějinnou a zároveň 
poněkud bezvýznamnou událost do svých lokálních 
diskurzů. 

Dvacátého devátého dubna je publikován videoklip 
písně Energy Tommyho Lee Sparty. Druhého května 
vychází April Mixtape 3 od dnes takřka legendárních 
Snow Strippers. 

Třetího května usedli senátoři AVU k další schůzi 
svého orgánu. 

Pátého května vydala skvělá Stella Explorer EP Lost 
Kingdom. 

Těsně před polednem na den výročí osvobození ru-
dou armádou promluvila umělkyně Antje Majewski 
na půdě Akademie o svých projektech splétajících 
zemědělské technologie, migraci kulturního vlast-
nictví i rostlin, které se pozvolna stěhují z jednoho 
podnebného pásu do druhého. Vzhledem k zájmu 
o orální historii, alternativní znalosti i storytelling 
by mnohý mohl považovat Antje Majewski za poslu-
chačku alternativního rapu, opak je však pravdou. 

Stejného dne jsem si připomněl narozeniny Nicka Zedda 
a poslouchal nové album od KirbLaGoopa Welcome to 
Goopland. Jedenáctého května vyšlo album od Joshe 
Reima s názvem Duluge of the Eiffel Tower. 

Dvanáctého května jediná a jedinečná katedra 
AVU, tedy katedra teorie a dějin umění neboli KTDU 
ukončila výuku teoretických předmětů. V pátek 
devatenáctého května započal úklid ateliérových 
prostor Malby 4 pro výstavu klauzurních prací. 
S pomocí technologa Adama Trbuška byl vztyčen 
centrální panel. Přítomní studenti si odhlasovali 
černou barvu panelu a přetření špinavé podlahy na 
starorůžovou. Během soboty byla nainstalována na-
prostá většina artefaktů. V sobotu též vedení ruské 
armády oznámilo úplné dobytí Bachmutu. Mlýnek 
na maso se na chvíli zastavil. Byť kdo ví, když pří-
tomný čas byl zahalen von Clausewitzovou mlhou 
války. Nemnozí výtečníci instalovali ještě během 
neděle a pondělí. 
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Dvaadvacátého proběhl v Meetfactory koncert pořádaný 
AM180 Izzy Spears a Tama Gucci. 

Vše se událo až podezřele hladce. Ve středu a čtvr-
tek proběhly klauzury. 

Dvacátého pátého se uskutečnil koncert Bar Italia, tak-
též v Meetfactory. 

Dvacátého šestého května otevřela Národní galerie 
novou stálou expozici 1939–2021: Konec černobí-
lé doby. Díla několika desítek umělců probouzela 
diváky do barevné současnosti. V šeru brzkého rána 
poslední květnové soboty odletěla většina ateliéru 
do Londýna na společný výlet. Počasí bylo po celou 
dobu slunečné a jaksi neanglické. Přes vypitý alko-
hol a irelevantní odbočky byly navštíveny vytipova-
né umělecké milníky, a nakonec též fantomatický 
hrob hrobaře buržoazie Karla Marxe. Za návštěvu 
hřbitova Highgate Cemetery se vybíral vstup deseti 
liber, ale odměnou byly i hroby dalších velikánů 
a dekadentní atmosféra nejstarší části hřbitova. 
Přes ztracený pas, mobil, zavazadlo, pozvracené le-
tadlo a další karamboly proběhl výlet ke všeobecné 
spokojenosti. Sedmého června se uskutečnilo další 
a pro tento akademický rok i poslední zasedání 
akademického senátu. Dne osmého června (dle ně-
kterých nejmenovaných zdrojů se tak stalo o čtyři 
dny dříve) Ukrajina zahájila dlouho očekávaný útok 
v několika směrech zejména v Doněcké a Záporož-
ské oblasti. Její postup byl od počátku velmi poma-
lý, ruská obrana zahrnovala několik linii zákopů 
i nekončící minová pole. Byla protržena Kachovská 
přehrada, čímž byla Ukrajině způsobena ekologická 
a humanitární katastrofa. Vinu za destrukci hráze 
nese pravděpodobně imperiální Putinovské Rusko. 
Třináctého května absolvovali diplomanti ateliéru 
Malba 4 svůj závěrečný rituál. Všichni úspěšně, 
nikoliv však se stejnou grácií. Dvacátého června Jiří 
Černický vystoupil na debatě Echa 24, čímž od-
startoval mediální a podcastovou smršť ke svému 
otevřenému dopisu, jímž doprovodil svůj odchod 
z UMPRUM. Krom farizejského vyjádření pedago-
gů volné katedry UMPRUM a karatelského dopisu 
několika zástupkyň studentstva katedry volného 
umění, z nichž ani jedna kupodivu nestudovala 
v ateliéru Jiřího Černického, zaujal odcházející pe-
dagog svým umírněným vystupováním, abnormál-
ním zájmem o medikaci a divokými vzory košil. Dne 
dvaadvacátého června bylo horko. Na promocích již 
druhým rokem účinkovali pedagogové v kostýmech 
bez pokrývek hlavy. Zazněly obligátní oficiální pro-
jevy i ukázky „experimentálního“ hudebního vkusu 
nasmlouvaných hudebníků. Koneckonců dnešní 
akademismus je dědicem avantgard. 
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GRAFY

Základním důvodem tvorby 
umění je nutnost.

Nesmrtelnost.

Potěšení.

Status. 

Zisk. 
Umění konsti-
tuuje symbolično 
společnosti.

Umění je 
kontrapunktem 
ve světě účelu.

Umění je hrou 
společenské 
elity.

Umění kultivuje 
společnost.

Umění je 
společenská 
konvence.

Umění je jedním z 
nástrojů, pomocí něhož 
se lidé zmocňují příliš 
komplexního světa.
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Pracuji impulzivně na 
základě náhodných hnutí 
mysli.

Pracuji na základě předem 
vymyšlené teze. 

Pracuji na základě 
pozorování okolní 
reality.

Pracuji pomocí variant 
a permutací stávajícího 
umění.

Imaginární

Symbolické

Reálné
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LŽ

PH

JP

KK

LS

FB

HOKP

LR

MZ

LPr

KN

MK
TB

PP

PD

MM

LPo

VŠ
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Petr Dub

GLOSA:

AKADEMICKÉ BEZČASÍ

Co myslíte? Nakládáme v ateliéru s časem účelně? 

Běžná doba studia na AVU trvá 6 let. Standardem atelié-
rových schůzek je jedno setkání za týden. Odečtěme pří-
pravu klauzur, zkouškové období, výstavy, svátky apod. 
Školní rok ve skutečnosti obsahuje cca 6 výukových 
měsíců, tzn. 24 ateliérových schůzek. Přidejte návštěvy 
výstav, cizích ateliérů, poznávací zájezdy, mimořádné 
přednášky, workshopy atd. Ne vždy konzultují všichni, 
někdy jsou studentky a studenti v práci, někdy nemocní, 
občas se naopak hodí marod nebo absentují z principu. 

Často si namísto konzultací střihneme disputační 
odpoledne nad mistrovstvím, krizí CJCH, novým otevře-
ným dopisem na scéně, mauzoleem kýče, inkluzivitou 
vrátných, globální ekologií, internetovým aktivismem či 
skutečným významem současného umění pro dnešní 
svět. O bezčasí COVIDu, válce na Ukrajině, domácích 
politických zvratech a hořících lesech po celé Evro-
pě — ani nemluvit. Jednoduchými počty se na každý 
pád dostaneme na průměrných 18 ateliérových setkání 
ročně. Běžná (týdenní a osobní) konzultace trvá okolo 
20 minut. Ne pokaždé se konzultuje individuálně, ne 
vždy se na všechny dostane, ne vždy jsou pedagogové či 
pedagožky ve formě. Nezapomeňme započítat semestr 
(nebo dva) stáží... 

Kolikrát spolu vlastně v průměru osobně mluvíme? 
Třikrát za semestr? Skutečně „individuální“ ateliérová 
výuka vychází na 10 hodin brutto (20 min x 3 konzulta-
ce/semestr x cca 10 semestrů celkem)? 10 hodin za 
6 let?! Ono to v praxi bude asi o kapku více, ale stačilo 
by dvakrát nebo i pětkrát více pro studium neurochirur-
gie, atomové fyziky, filozofie či dějin literatury? Mohla 
by se nová jednotka času jmenovat „jedna avunanověč-
nost“? Pro některé málo, pro jiné příliš: „Pravděpodob-
nost smrti jednoho člověka je možnost jiného člověka 
na život.“

Škola umění, kouzel a čar pochopitelně není pouze 
o ateliérové výuce. Jestli je ovšem pro současné umění 
něco signifikantní, a to včetně jeho vzdělávacího pro-
cesu (ateliér Malba 4 nevyjímaje), pak je to především 
královské plýtvání časem. Nakonec největším benefitem 
života s uměním nejsou peníze, Instafame nebo zásadní 
společenský respekt, ale především možnost s vlastním 
časem nakládat svobodně. Náš čas je placatý čtverec. 
Více než ve stylu výše citovaného cool Tenet Christo-
phera Nolana, patrně v hranaté satiře Rubena Östlunda. 
Vítejte na Akademii výtvarných umění v Praze, píše se 
akademický rok 2022/2023.
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KLAUZURY 

26.-28.5.2023

Tereza Brlicová 
Žofie Eder
Vanja Tripalo Gregorić
Eliška Gregorová
Petr Holeček
Matouš Kašpar
Hugo Marek
Anssi Miettinen
Hedvika Ocásková
Kryštof Pobiš
Lucie Pouchová
Ema Prosová
Lukáš Prudík
Lucie Rosická
Enisa Skoko
Sara Alisa Soualmia
Jiří Straka
Viktor Šlegl
Anna Šmídová
János Vámos
Matěj Zikmund
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2524 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Enisa Skoko



2726 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY János Vámos



2928 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Anna Šmídová, Anssi Miettinen



3130 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Lucie Rosická



3332 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Eliška Gregorová



3534 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Ema Prosová



3736 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Jiří Straka, Vanja Tripalo Gregorić



3938 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Kryštof Pobiš



4140 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Hedvika Ocásková



4342 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Hugo Marek
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4948 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Žofie Eder



5150 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Tereza Brlicová



5352 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Viktor Šlegl



5554 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Lukáš Prudík



5756 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Petr Holeček



5958 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Matouš Kašpar



6160 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Filip Brandejský



6362 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTING KLAUZURY Matěj Zikmund
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Dávid Čerťanský
Žofie Kumštová
Jitka Mikolášková
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DIPLOMKY 

16.-25.6.2023

Dávid Čerťanský
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Marek Meduna

ROZHOVOR: 
DÁVID ČERŤANSKÝ

MM: Dávide, proč jsi se přihlásil na Akademii vý-
tvarných umění a jak jsi se na ni dostal?
DČ: Dostal som sa do ateliéru Malba 3 k Michaelovi 
Rittsteinovi. Bol som u neho raz na konzultáciách. 
Pôvodne som mal mať pohovor aj s Martinem 
Mainerem, ale nakoniec som ho na Akadémii 
nestretol, tak som skončil u Rittsteina. Ten hovoril: 
dobrý, dobrý... Zdalo sa mi to nádejné. Vtedy som 
uvažoval aj o tom, že by som sa prihlásil na maľbu 
do Krakova. Nakoniec som tam na prijímačky 
nešiel.

A proč jsi si zvolil právě AVU?
Môj brat študoval maľbu v Banskej Bystrici, takže som 
mal trochu skúseností s týmto prostredím a vedel som, 
že na Slovensku študovať nechcem. AVU bola jednou 
z možností ako študovať v zahraničí a zároveň zostať 
relatívne blízko.

Dostal jsi se na napoprvé?
Áno.

Jak probíhalo přijímací řízení?
Je to podobné ako dnes. Portrét, potom celoškolská 
téma, voľná téma a potom zadanie pedagóga... Dosť 
ma to bavilo, aj keď počas prijímacieho konania som 

nevytvoril ani najhoršie, ani svoje najlepšie diela. Pomo-
hol som si tým, že som si na prijímacie skúšky priniesol 
pripravené objekty, ktoré som potom na mieste maľoval, 
a potom som vytvoril niekoľko pohľadov do interiéru 
školy. Rittsteinovi sa to páčilo, ale či by som sa dostal 
s tými istými prácami dnes, naozaj netuším, hahaha. 
Na pohovore sa ma Rittstein s Romanem Frantou pýtali 
rôzne otázky a zistili, že mám dosť medzier v prehľade. 
Zároveň sme sa počas prijímacieho konania náhodou 
stretli na niekoľkých vernisážach, tak asi získali pocit, že 
ma to zaujíma.

Hahaha.
Takže sa týmto asi napravili moje nedostatky.

Co to bylo za vernisáže?
Myslím, že to bola nejaká skupinová výstava v galérii 
Trafo, kam ma zobral môj kamarát Samo Kollárik, 
u ktorého som vtedy býval. Na druhú si už 
nespomeniem.

Chtěl jsi se hlásit k Mainerovi, protože jsi bydlel u 
Sama?
Chcel som sa hlásiť hlavne k Rittsteinovi. Samo bol jedi-
ný. koho som v Prahe na AVU poznal, u Martina Maine-
ra vtedy študoval, takže mi ho odporučil.

Kolega Petr Dub byl nemocný, tak jsem po ateliérové schůzce sám zamířil do 
Dávidova ateliéru ve Vršovicích. Za okny krásně svítilo slunce, stromy byly ještě 

holé. Jaro. Pili jsme čaj a postupně si prohlíželi nejprve malá plátna a posléze velká. 
Ta bylo nutné rozmotávat z role. Byla tak velká, že pokrývala většinu plochy pod-
lahy. Některé obrazy zachycovaly motivy přímo z ateliéru. Třeba okno vedoucí až 
k Mistrovi Třeboňského oltáře.

Když jsi nastoupil na AVU, představoval pro tebe 
první ročník šok, nebo studium probíhalo víceméně 
jak jsi očekával?

Prvý rok som strávil na prípravke v Zajícovce, čo som 
očakával. Pobyt tam ma bavil, mal som radosť, že 
môžem celý deň kresliť figúru. Vtedy tam bol dobrý ko-
lektív ľudí, takže to bol príjemne strávený rok. Kým som 
nastúpil do druháku, Rittstein odišiel a ateliér prevzal 
Josef Bolf s Jakubem Hoškem.

Takže Michaela Rittsteina si vlastně nezažil?
Bol som niekoľkokrát na konzultáciách, kde sa riešili 
práce iných, a myslím, že som doniesol ukázať svoje 
voľné veci iba raz, ešte som bol na spoločnom plenéry. 

Jak proběhla výměna pedagogů? 
Časť ľudí to vždy vníma zle a časť je s tým OK. Po určitom 
čase tí, ktorým to nevyhovovalo, prešli do iných ateliérov. 
Ja som bral túto zmenu ako výzvu. Bol som zvedavý na 
všetkých troch (Timková, Hošek, Bolf). Bol som tam štyri 
roky, z čoho som rok bol na stážach — v ateliéri hosťujú-
ceho pedagóga a na Tchaj-wane. To bol zároveň čas, keď 
sa nové vedenie udomácňovalo v situácii, keď sa formoval 
spôsob ich vedenia. Tieto stáže mi priniesli odstup od 
školy a ateliéru, to sa mi teraz zdá byť fajn.

Co by si vyzdvihl jako nejlepší a nejhorší aspekty 
studia na AVU?
Pripadá mi skvelé, že je tu možnosť vycestovať…

Nejlepší na AVU je, že nemusíš být na AVU…
Hahaha, že máš tu možnosť... A tiež som si na 
Tchaj-wane uvedomil, že na AVU máš obrovský 
časový luxus, venovať sa čomu chceš. Aj keď nie 
si istý, či to bude mať jasný význam, zmysel. 
A hlavne, že na AVU nie je workshopové prostredie, 
kde si musíš každý semester niečo osvojiť, vytvoriť 
viacero projektov. Možno v kontexte ostatných 
výtvarných škôl nie je AVU príliš zameraná na 
produkciu a produktivitu a slúži skutočne ako 
taký, aj keď to znie ako klišé, inkubátor, čo niekedy 
môže viesť k skvelým a niekedy k rozpačitým 
výsledkom. Ale v maľbe mi to prázdne okno, ktoré 
buď využiješ alebo nie, pripadá ako funkčný formát 
výuky. Konieckoncov po škole sa absolventom otvorí 
ešte väčšie okno.

To jsou ty nejlepší aspekty, a ty nejhorší?
Najhoršie sú rôzne gossipy, ktoré sa na škole stále riešia 
a ktoré všetkých vyčerpávajú, ale to sa asi deje všade... 
Po šiestich rokoch sa teším, že nebudem riešiť klebety 
a podobné veci.
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Přijde ti studium dlouhý?
Ja by som ho neskracoval. Samozrejme, mohli by to byť 
aj päť rokov, ale myslím si, že tá dĺžka je v poriadku, hoci 
niekedy únavná.

Nastal během studia moment, kdy jsi měl pocit, že 
jsi nalezl svůj přístup, styl či jisté sebevědomí?
Ja som tápal celú dobu a neviem, či moje tápanie nepokra-
čuje doteraz, hahaha. Ale so svojim „štýlom“ som to mal dosť 
ťažké, pretože od druhého ročníka mi stále hovorili, že každý 
obraz vyzerá, akoby ho vytvoril niekto iný. Čo asi aj bola 
pravda. Postupne som si ujasňoval, čo ma v maľbe zaujíma, 
a postupne som zistil, že oná štýlová premenlivosť by mohla 
byť tým štýlom, ktorý ma charakterizuje. S odstupom času 
ale reálne zisťujem, že veľa vecí sa až tak zásadne nezmenilo.

Takže výtkou bylo, že obraz od obrazu se tvůj styl 
proměňuje…
Nie obraz po obraze, ale že som si nevytyčoval dopredu 
žiadne hranice, takže to pre niekoho mohlo byť dosť 
nepredvídateľné.

Pojďme k diplomové práci, na které právě pracuješ. 
O co ti v ní jde?
To je príprava na obhajobu, hahaha? O čo ide v diplomo-
vej práci? Bude sa skladať z väčších a menších obrazov, v 
ktorých sa budem snažiť demonštrovať viacero tematických 
rovín. Za hlavné by som považoval obraz v obraze, rôzne 
možnosti pohľadu naň, teda to, ako sme schopní vidieť veci. 
Tiež to ako sa môže pri maľovaní meniť percepcia.

To zní dosti konceptuálně, ale tvoje obrazy vyhlížejí 
jinak. Jak to?
Povedal by som, že vyznenie mojich obrazov môže 
byť dajme tomu, naivné slash modernistické. Napriek 

spomínanému konceptuálnemu základu je pre mňa 
dôležitý osobný vzťah k jednotlivým plátnam. Príbeh 
v nich je niekedy viac intímny, inokedy obecnejší.

Příběhem myslíš děj?
Tieto obrazy takmer vždy zachytávajú nejakú situá-
ciu. Nemôžeš namaľovať obraz, ktorého dej by mal 
začiatok a koniec, takže vždy ide o výsek z reálneho 
alebo fiktívneho príbehu. Keď kombinujem viac tých-
to frameov, vidím v tom určitý príbehový potenciál. 
Môže to pripomínať napríklad filmový strih, keď ka-
mera prechádza z jedného priestoru do druhého. Keď 
dáš na výstave takéto obrazy vedľa seba, môžeš 
v nich ľahšie vnímať  tieto výseky ako súbežné uda-
losti alebo si ich mentálne zostaviť za sebou do svojej 
časovej línie.

Obraz v obrazy zní jako brechtovský zcizovací efekt. 
Zastáváš ve svých obrazech politické postoje?
Samotné uvedomenie si seba ako maliara, ktorý maľuje 
zvolený námet, a zároveň vie zaznamenať na plátne 
tento proces tvorby a urobiť ho viditeľným, je pre mňa 
fascinujúci zážitok. Neviem, či je to politické, ale skôr mi 
to prináša až detskú radosť.

Snažíš se o malířskou inovativnost?
Nad týmto veľa premýšľam. Moje obrazy vyzerali mo-
dernisticky alebo staro, takže potenciálna inovatívnosť 
je na prvý pohľad neviditeľná alebo skrytá. A ja, ako 
mením štýly a maliarske prístupy v priebehu rokov, 
vždy sa snažím o nejaký pokrok alebo zmenu. Veľmi 
ťažko sa mi maľuje dlhý čas rovnakým štýlom, vždy 
mi to po určitom čase príde nejak obmedzujúce. Tým, 
že striedam rôzne polohy, získavam rôzne skúsenosti, 
striedam rôzne role a to mi príde obohacujúce.

Dávide, mně tvá tvorba připomíná moskevské 
konceptualisty jako jsou třeba Pivovarov, Kabakov… 
Mýlím se?
Tie moc nakukané nemám. Poznám Viktora Pivovarova, 
bol som na jeho veľkej výstave ve Veletržním paláci, 
ktorá sa mi páčila. Sympatizujem s ním, hahaha. Ale asi 
sa vedomky k ich tvorbe veľmi nevzťahujem.

Oni pracovali konceptuálně a zároveň často ve 
stylu ilustrací do dětských knih. Ty taky pracuješ do 
nějaké míry s „ilustrativním“ stylem. Řešíš pojem 
ilustrativnost?
Ilustratívnosť už asi nie. Skôr asi mnoho mojich obrazov 
vzbudzovalo otázku, či patria do oblasti ilustrácie alebo 
voľného umenia. Ale už nad tým príliš nepremýšľam.

Proč myslíš, že se ilustrativnost bere jako hendi-
kep? Je to hendikep?
Já nevím. Neviem, ale na škole sa väčšina ľudí tvárila, že 
pri maľbe je ilustrácia hendikep.

Ale proč?
Asi preto, lebo ilustrácia bola vnímaná ako niečo pod-
radné, čo je spojené s úžitkovosťou, textom, typografiou, 
reprodukciou. Ako niečo bez aury.

Co očekáváš od diplomové práce? Kariérní milník?
No, nesnažím sa mať príliš veľké očakávania. Je ťažké 
predpovedať, či sa z diplomovej práce stane niečo kari-
érne významné. Mám pocit, že diplomová práca sa vní-
ma ako oveľa dôležitejší počin ako napríklad klauzúry, 
takže to prináša určitý tlak. Snažím sa ho však udržiavať 
na okraji svojho zmýšľania o diplomke.

Třeba ten tlak má jistý katarzní potenciál…
Som s tým zmierený. Minulý rok som mal dosť výstav 
a chvíľu som bojoval s pocitom, že ak mám vytvoriť 
niečo lepšie, ako som pripravil na tie výstavy, tak vlastne 
neviem, ako na to. Nechal som ale nápady na diplomku 
chvíľu odpočinúť a nakoniec som si povedal, že jedno-
ducho budem pracovať ďalej, akoby predo mnou žiaden 
míľnik nestál.

Jak se stalo, že jsi začal vystavovat během studií 
a proč jsi vůbec měl chuť vystavovat?
Ak dostaneš ponuku na výstavu, môžeš ju síce odmi-
etnuť, ale zároveň je to jeden z tých tlakov, keď ti každý 
hovorí, že ak sa ti nepodarí vystavovať počas školy, tak 
po nej budeš vo veľkom průseru. Zároveň som ale vysta-
vovať chcel.

Takže jsi očekávání šel aktivně naproti.
Asi áno, ale zároveň som mal isté pochybnosti, a bol 
som ochotný čakať na príležitosti, ktoré mi dávali zmy-
sel. Mám pocit, že ponuky na výstavy mi chodili celkom 
prirodzene.

Byla pro tebe výstava důležitá zkušenost?
Skvelou skúsenosťou bolo mať samostatnú výstavu, 
kedy si zodpovedný nielen za inštaláciu, ale aj za cel-
kovú koncepciu výstavy. Bolo zaujímavé produkovať ju, 
osloviť niekoho na text, propagovať ju. Môžeš sa pri tom 
naučiť mnoho vecí, najmä zo svojich chýb, čím viac sa
o tom naučíš o to lepšie.

Připravoval jsi jednotlivé artefakty speciálně pro 
danou příležitost, nebo jsi využíval staré věci?
Pracoval som oboma spôsobmi. Vyberal som z toho, čo 
som už mal hotové. Ale pre jednu skupinovú výstavu 
som aj namaľoval tri nové veci, ktoré som pred tým 
nemal ani možnosť vidieť napnuté na rámoch. Pripadalo 
mi zaujímavé, že som ich ešte ani nestihol zažiť, reflek-
tovať a už som ich vystavoval. Takže tie možnosti, ktoré 
sa ti ponúkajú počas prípravy výstavy, ťa môžu niekam 
viesť a ukázať ti možnosti, ktoré by ti inak nenapadli.

Máš nějaký plán na to, jak budeš fungovat po abso-
lutoriu? To je taková rodičovská otázka, hahaha.
Vidíš, dnes je dvadsiateho ôsmeho marca a do tridsiate-
ho je deadline možnosti získať ateliér od Spolku Skutek, 
takže to skúsim a možno ma vylosujú. Ak to ale nedo-
padne, prenajmem si vlastný ateliér a uvidím. Ak budem 
schopný maľovať a budem mať aspoň trochu času 
a peňazí, budem samozrejme ďalej tvoriť.

Počítáš s tím, že se budeš živit uměním, nebo se 
budeš živit něčím jiným a u toho malovat?
Myslím, že pravdepodobnejšia je druhá možnosť. Mám 
plán hľadať si také práce, pri ktorých budem mať dosta-
tok energie a času na to maľovať ďalej. To je samozrejme 
dosť ťažké.

Kdyby si měl dát nějakou radu všem budoucím 
uchazečům AVU, co bys jim doporučil?
Asi by som najskôr zdôraznil banálny fakt, že škola 
hrozne rýchlo utečie, tak aby ten čas zmysluplne využili. 
Je to síce klišé, ale pravdivé, hahaha.

Co třeba: vystřídejte na škole více pedagogů?
To je samozrejme individuálne. Ale ja osobne si myslím, 
že šesť rokov v jednom ateliéri je príliš veľa. Myslím, že 
to najdôležitejšie sa dá získať za kratší dobu. Ten ďalší 
čas ti môže pomôcť získať istotu v osvojených poznat-
koch alebo zručnostiach, ale zároveň ti škola ponuka 
oveľa pestrejšie možnosti.

To je pěkný závěr, díky za rozhovor.
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Lucie Rosická
Marek Meduna

ROZHOVOR: 
ŽOFIE KUMŠTOVÁ

Proč jsi se přihlásila na AVU? A jaký byl průběh 
zkoušek? 
Než jsem se dostala na AVU, tak jsem chodila na dvě ji-
né vysoké školy. Nakonec jsem se studiem na nich z více 
důvodů skončila. Dostalo se mi také určitého privilegia 
studovat výtvarné umění na Akademii pod odborným 
vedením, což na těch předchozích školách nebylo mož-
né. A slibovala jsem si od toho... 

Chtěla jsi dělat umění a zlepšovat se v něm?
Určitě ano, ale měla jsem i vizi umělecké sociální bubliny, 
hezkého prostředí, sympatických a zajímavých lidí jak mezi 
studenty, tak mezi vyučujícími. První roky jsem si určitě 
užila. Až kolem třeťáku, bez ohledu na covid, se to změnilo 
a já jsem začala být více soustředěná jenom na práci. 

Jak proběhly přijímačky?
Pamatuji si, že byly dlouhé. Trvaly týden, něco se mi 
podařilo, něco méně. Asi se počítá s tím, že spousta lidí 
udělá i dost věcí špatně. 

Byla jsi nervózní?
Byla.

Jaký byl pohovor?
Byl dost specifický. Na co konkrétně se ptali, si už 
nepamatuji. Ale byl dost neortodoxní, bez zbytečných 
formalit. Ale vzpomínky se mi mísí i se zážitky z konzul-
tací ještě před přijímačkami. 

Pedagogové kladli uměnovědné, nebo spíš osobní 
otázky?
Dost bylo osobních, ale takové, na které se nedá moc 
odpovědět. Ale spousta otázek se týkala i výtvarného 
umění a jakým způsobem nad tvorbou přemýšlím.

V průběhu studia, ve druháku, se ti změnilo vedení. 
Jaká to pro tebe osobně byla změna?
Pro mě to žádná velká změna nebyla. Celý prvák jsem 
strávila na přípravce, takže jsem se s tehdejším vedením 
stýkala jen na ateliérových schůzkách. A ty byly někdy 
celkem bujaré. A jindy se zase dlouze rozebírala témata, 
která se mne příliš nedotýkala. Sice jsem si to všechno 
na začátku užívala, ale pak už byla někdy trochu otráve-
ná. Potom jste přišli vy s Petrem (Dubem), a to starší stu-
denti nesli špatně. Já jsem ale tu změnu tak neprožívala.

Já osobně jsem tím napětím trpěla. Udělaly se dva 
tábory: stoupenci a odpůrci. 
Já jsem se necítila být příslušná ani k jednomu 
táboru. Měla jsem ráda některé lidi z obou táborů a s 
některými jsem si nesedla předtím ani po tom. Ale to 
nesouviselo se změnou. Já si myslím, nic ve zlém, že 
když člověk Akademii studuje, tak pokud chce, může 
si ze studia vytáhnout mnoho pozitivního bez ohledu 
na to, kdo ateliér vede. 

To je rozumný přístup. 
Hezká odpověď.

K Žofii jsme se vydali po ateliérové schůzce. Z náměstí Míru jsme šli pěšky naho-
ru Korunní. Jarní slunce příjemně hřálo. Na místě, v Žofiině bytě, jsme si pro-

hlédli rozpracované obrazy diplomové práce, které nás obestoupily jako novodobé 
jeskynní výjevy. Pak jsme se přesunuli do kuchyně ke kávě a rozhovoru.

Spousta lidí to tak určitě neměla.  A podobná situace 
byla i v dalších ateliérech, kde se měnilo jejich vedení.  

Ateliérový systém k tomu asi inklinuje. Zároveň jiný 
systém má taky své mouchy. Všechno má své stíny. 
Jaká byla vlastně přípravka? Dala ti něco?
Mě moc bavila. Když sečtu přípravku a večerní 
kreslení, tak jsem denně kreslila až osm hodin 
v kuse. Určitě mi přinesla nový pohled na spoustu 
věcí. Člověk začne jinak přemýšlet, začne vidět skt-
ruktury tam, kde je dřív neviděl a přemýšlet nad tím, 
co a jak zkonstruovat. A také pro mne byli důležití 
spolužáci z přípravky.

Tam se potkávali studenti napříč ateliéry?
Ano.

Kdy jsi během studia získala pocit, že jsi nalezla 
„své“ téma? Trvalo ti to dlouho, nebo jsi to věděla 
hned od začátku?
Ne, ne. Hned to určitě nebylo. Myslím, že to souvisí 
i s osobnostním růstem. V průběhu studování jsem 
měla takové průlomy, kdy jsem měla pocit, že zrovna 
více souzním s tím, co dělám a dává mi to větší smy-
sl. Ale zase jsem měla dojem, že jsem ve slepé uličce 
a potřebuju se posunout někam jinam. Myslím si, 
že tvorba umění je permanentní změnou, že to není 
tak, že si najdete svůj styl a ten pak jedete do konce 
života. 

Myslel jsem to i tak, kdy se člověk zorientuje a získá 
sebevědomí.
Orientace přicházela postupně. Zhruba od poloviny stu-
dia jsem získala pocit většího vhledu a vyššího sebevě-
domí, kdybych to měla definovat časově, ale co přesně 
k tomu dojmu vedlo, to nevím. 

Co byla hlavní vodítka, která tě dovedla k diplomo-
vé práci, na které aktuálně pracuješ?
Kromě mého zdravotního stavu to bylo cestování. To mě 
ovlivnilo dlouhodobě a hodně mi změnilo přemýšlení 
nad věcmi, nad společností...

Tobě se i projasnila paleta po výletu do Brazílie.
Hodně. 

To zní dost povědomě, Gauguin na Tahiti, Paul Klee 
v Maroku…
Hahaha.. 

Čím je daná ta změna? Okolními podněty?
A nejen oni. Napadá mě třeba Antonie Brandeisová 
a její benátské krajiny, prostě světlo, a tím pádem 
i barvy jsou v různých částech světa úplně jiné. I když 
v Česku máte vrcholné léto, tak se zdejší barevnost 
opravdu nedá srovnávat s tou tropickou. Takže je to 
klimatem, blízkostí rovníku, určitě faunou a flórou, 
které je pro mě osobně hodně důležitá. To mi hodně 
posunulo vnímání. 
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Dříve byly tvé práce více pozorovatelské, popisné. 
Teď pracuješ na mnohem symboličtější úrovni.
To určitě ano. Dřív jsem byla hodně opatrná. Zase se to 
ale pojí s náhledem na život, což asi zní pateticky. V Bra-
zílii lidé nemají důvod být tak „opatrní“ jako například 
v Česku. Lidé  jsou zde hodně entuziastičtí a vstřícní. Do 
té doby jsem nic takového neznala. I když budu pau-
šalizovat, tak si myslím, že lidé v Evropě jsou ve všem 
daleko „opatrnější“.

Byla pro tebe škola důležitá, že jsi díky ní objevila 
referenční body, umělce?
Nevím, jestli to bylo přímo školou... Ale osobním zráním 
i studiem jsem se dostala k lidem a dílům, z nichž jsem 
určitě čerpala. Nikdy to ale nebylo tak, že bych měla 
přesný vzor a jím se řídila. 

Žádný průlomový umělec, umělkyně?
To asi ano, ale nikdy to nebylo tak silné, abych si řekla: 
Chci pracovat jako tento umělec. U nás v ateliéru se 
hodně skloňovalo jméno Peter Doiga., Luca Tuysmanse, 
ale třeba také Iljy Repina. Díky Odilonu Redonovi jsem 
si pro sebe objevila symbolismus. A paradoxně jsem si 
uvědomila, že mám ráda i upozaďované české uměl-
ce, ve kterých jsem našla zalíbení. Třeba Jiřího Trnku, 

kterého mám ráda a vím, že jeho umění je bráno jako 
oldschoolové. Mnoho aspektů jeho děl je mi velmi blíz-
kých. Asi i díky rodinnému zázemí.

Máš rodinné spříznění s Jiřím Trnkou?
Moje babička s ním kdysi pracovala. 

Já čekala, že randila, škoda.
On ji vzal do filmového studia, ale potom jí řekl, že by 
kvůli ní musel předělávat šatnu, že má čistě pánský 
kolektiv. A to prý dělat nebude. 

To byla doba...
Babička byla opravdu šikovná animátorka. Kromě ani-
mace dělala také ilustrace s Cyrilem Boudou.

Dokázala bys v jedné, dvou větách shrnout svou 
diplomovou práci?
Jako nejvýstižnější zkratka mi přijde sousloví: Temná 
melancholie. Spojuji si ji s jak nepříjemnými obsahy, 
tak s vnitřním klidem. Myslím, že jsou podobné pocity 
vlastní každému člověku.

Když se podíváme na tvé věci, tak jsou hodně ba-
revné, to nepůsobí úplně melancholicky…

Barevné sice jsou, ale nikoliv záměrně, spíš jako přiroze-
né vyústění mé malířské praxe. 

Domnívám se, že za melancholické mohly být 
považovány spíš tvé předchozí barevně tlumenější 
obrazy.
To, že jsou obrazy výrazně barevné, neznamená, že mají 
pozitivní obsah či náladu. 

Ale z hlediska klišé jsou výrazná barevnost a me-
lancholie v rozporu.
Podobné je to v hudbě. Je předsudkem, že všechny mo-
lové skladby jsou smutné a všechny durové veselé. 

A v čem je ta melancholie?
V motivech a tématech. V mém osobním vkladu, který 
může být pro diváka poněkud nečitelný. Ale i symbolice 
figur, krajin a zvířat. 

Při práci se symboly vycházíš z nějakého známého 
symbolického slovníku, nebo vytváříš svůj vlastní?
Co se symboliky týká, načetla jsem hodně textů a knih. 
Ale nakonec stejně pracuji se symbolickými atributy 
spíše instinktivně. Často jsem inspirovaná hudbou, 
literaturou a jinými druhy umění. Jednotlivé symboly se 
spíš odkudsi vynořují, z paměti, z podvědomí, než abych 
si dělala cílené rešerše. 

Jaký je tvůj typický pracovní den?
To se obtížně popisuje. Závisí hodně na tom, jak se cítím 
zdravotně. Když je to ideální, tak mě budí pes, ten je 
jako hodinky. Brzo ráno vstávám. Procházka se psem 
mě nastartuje, dám si kafe a začnu malovat. Zase záleží, 
jak se cítím. Když dobře, tak se do práce ponořím. Často 
si pouštím k malování mluvené slovo nebo hudbu. 
Vlastně mě od práce téměř nic neodtrhává. Když mám 
ale špatné dny, tak musím odpočívat, nebo se jít vyspat. 
Práce, ani jednotlivé dny nejsou stejné, takže se mi to 
těžce popisuje. 

Tvá diplomová práce bude sestávat ze série obra-
zů, které budou specificky nainstalované a jsou 
napnuty na neobvyklých rámech. Můžeš nám tu 
budoucí instalaci více přiblížit?
Dlouho jsem přemýšlela nad tím, jak celou diplomku 
pojmout. Chtěla jsem, aby obrazy byly s to obstát samy 
za sebe, ale zároveň aby v nich byl funkčně zahrnut 
instalační moment. Nakonec jsem dospěla k oblouku 
(v půdorysu), zakřivené ploše, která diváka obklopuje 
a tím ho vtahuje do prostoru díla a zobrazeného děje. Šlo 
mi o větší intenzitu a působivost. Nejprve jsem chtěla 
udělat jedno velké zakřivené plátno, to mi ale z mnoha 
koncepčních i praktických důvodů nakonec nevyhovo-
valo. Až jsem došla k tomu, že velký oblouk bude dobré 
rozčlenit na menší plátna. Takže jsem vyrobila jakési 
prohnuté blind-rámy. Jejich konstrukce se skládá z vy-
říznutých překližek a klasických blind-rámů. Na ně jsem 
napnula plátno. Jde je snadno přenášet, spojovat 
a manipulovat s nimi.

Proč jsi zvolila právě oblouk?
Opakovaně jsem se v mysli vracela k Ringhofferově 
hrobce v Kamenici u Praze, kde architekt Jiří Stibral pra-
coval právě s motivem oblouku. Líbí se mi ten princip. 

Hrobka je betonová a když si stoupnete do ohniska 
oblouku, je na něm hluché místo. Původně jsem chtěla 
pracovat i s akustickou instalací, ale postupem jsem to 
zjednodušila až na aktuální „metaforu“ oblouku. 

Ve smyslu, že zkušenost každého člověka je 
nepřenositelná?
Určitě, zároveň se mi líbila myšlenka, že „hluchost“ ob-
louku nejde zachytit fotografií. Já teď jednotlivě pracuji 
na samostatných obrazech. Každý je zakřiven jen trochu, 
téměř nerozpoznatelně, ale když je složím dohromady, 
bude půlkruh naprosto zřejmý.

Před rozhovorem jsi nám mezi řečí zmínila metaforu 
těžké deky. Teď mi přijde, že jsi tím pěkně popsala 
tíživý pocit, kdy tě něco obklopuje ze všech stran.
Ano, zároveň se domnívám, že to není jen můj vlastní 
pocit, ale že je zobecnitelný. Já se zaměřuji na jeho fyzič-
nost a nepopsatelnost.

Když maluješ obrazy diplomové práce, improvizu-
ješ, nebo máš předem plán, kresbu?
Je to půl napůl. Právě teď si dělám seznamy toho, co 
bych v obrazech chtěla mít. Čerpám z knih, ale nejen 
z nich. V hlavě si pak jednotlivé motivy skládám do 
jakési koláže. Zároveň pracuji i hodně procesuálně. Udě-
lám si na skicu, přenesu ji, už tam dojde ke korekcím 
a v průběhu malování stále víc. Na obraze se objevují 
prvky, které jsem nepředpokládala, mění se barevná 
skladba, či kompozice. 

Jsou obrazy více symbolické, nebo vypravěčské?
Spíš symbolické. 

Jaký bude celek, celý oblouk? Jak budeš pracovat 
s řazením jednotlivých polí? 
Teoreticky jsou variabilní, řazení mohu měnit. Žádný 
příběh jsem se vytvořit nesnažila. Ale chtě nechtě 
v tom ten divák určitě nějakou naraci hledat bude. 
I když se budu tvářit, že je to náhodně poskládané, tak 
vždy nějakým způsobem budu volit celkovou kompozici 
jednotlivých pláten.

V obrazech se ti objevuje postava, která není spe-
cifikována ani sociálně, ani pohlavím, ani věkem, 
proč?
To je zábavná otázka. 

Já jsem v tvých obrazech vnímala jakousi auru.
Tohle zní až metafyzicky. Snažila jsem se v obrazech 
zachytit silné spojení s přírodou, proto tam není žádná 
sociální specifikace, nehraje to pro mne roli. Vlastně 
jsem měla na mysli Voltairova Candida, člověka zmíta-
ného osudem. Pro mě to je taková figurína, na které se 
mohu malířsky „vyřádit“. 

Takže stejně jako u Voltaire bude pro něj pointou/
rozhřešením práce? 
Ve výsledku vlastně asi ano. 

Co od diplomky očekáváš?
Můžu dostat negativní kritiku od komise, což může, ale 
taky nemusí být na škodu, může i nemusí být pozitiv-
ní. Tak vlastně nevím.
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Jak moc si kritiku bereš? Byla pro tebe negativní 
kritika motivační, nebo naopak?
Přiznám se, že na mne působí spíš demotivačně. Vždy 
vše poslouchám a vnímám, ale asi i to se změnilo. Už 
kritiku neberu doslova jako na začátku studia.

Myslím, že je důležité mít trochu odstupu. 
No právě! Okolo toho třeťáku jsem měla vnitřní snahu 
vyhovět všem, moc jsem nechápala, že to tak nefunguje 
a ani to tak z principu fungovat nemůže. 

I to je dokladem osobnostního růstu ve škole. Kdo 
si tím neprojde na střední škole, tak ho to na AVU 
nemine. Teprve když nabydeš vlastního sebevědomí 
a dokážeš si za svými věcmi stát. 
Určitě to tak je. Podle mě, za tím velkou měrou stojí 
i zázemí a výchova konkrétního studenta. 

Máš nějaký plán, co dělat po škole?
Vlastně nemám, pokud přijdou příznivé ohlasy, tak se 
jich budu snažit využít. A v rámci svých možností budu 
dělat maximum, ale co si budeme povídat, ne vždy to 
vyjde. Ale vím, že už vždy zůstanu nějakým způsobem 
spjatá se světem umění. Zní to přepjatě, ale něj by mi 
cosi důležitého chybělo. Budu dělat, co půjde. 

Podle mě je důležité, aby člověk nezahořkl a ne-
začal ze svého domnělého neúspěchu obviňovat 
ostatní. Člověk může být v pozici, kdy dělá umění 
takzvaně pro sebe, kdy reflexe jeho tvorby je do-
sti limitovaná, ale jemu to může přinášet uspo-
kojení a koneckonců ten ohlas se může časem 
změnit. 
Souhlasím.

A na závěr si můžeme dát divoký rozstřel, každý 
z nás řekne jeden pojem a ty si vybereš, nebo ho 
doplníš.
Jo, jo.

Plocha.
Linie.
Kombinace.

Kafe.
Čaj.
Jak kdy.

Syntéza.
Jeden z pólů.
Jeden z pólů.

Figura.
Abstrakce.
Abstrakce.

Příroda.
Město.
Příroda.

Španělsko.
Brazílie.
Brazílie.

Teplo.
Zima.
Teplo.

Béžová.
Černá.
Béžová.

Růžová.
Zelená.
Zelená.

Arteterapie.
Umění.
Umění.

První lékařská.
Druhá.
Druhá. 

AVU.
UMPRUM.
Jak v čem, ale AVU. 

Super. Děkujeme za rozhovor.
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Marek Meduna
ChatGPT

GLOSA:

NEHIERARCHICKÁ AVU

Někdy na AVU zaznívají hlasy volající po nehierarchickém řízení školy, 
proto jsem se raději zeptal orákula umělé inteligence. 

MM: Může být nějaká instituce absolutně 
nehierarchická?
ChatGPT: Absolutně nehierarchická instituce je teo-
reticky možná, ale v praxi by bylo obtížné dosáhnout 
takového stavu. Hierarchie je základním aspektem orga-
nizace a řízení lidí, a to zejména ve větších a složitějších 
společenských a institucionálních strukturách. Absolut-
ní nehierarchičnost by znamenala, že neexistuje žádný 
rozdíl v moci, autoritě nebo rozhodování mezi jednotli-
vými členy, což by bylo velmi náročné a nepraktické pro 
organizace s mnoha lidmi a různorodými potřebami 
a názory.

V praxi jsou instituce často hierarchicky organizovány, 
aby usnadnily efektivní rozhodování, zajišťovaly spe-
cializaci a koordinaci úkolů a minimalizovaly chaos. 
Hierarchie umožňuje jasně definovanou strukturu odpo-
vědnosti a řízení, což pomáhá udržet organizaci v chodu 
a dosáhnout stanovených cílů.

Některé menší a jednodušší skupiny nebo komunity, 
jako jsou malé kolektivy nebo dobrovolnické organizace, 
mohou mít menší formy hierarchie nebo se snažit o větší 
míru spolupráce a rovnosti. Nicméně i v těchto situacích 
existuje tendence, že někteří jedinci budou mít vliv nebo 
autoritu nad ostatními kvůli jejich zkušenostem, znalos-
tem nebo dovednostem.

Absolutní nehierarchičnost by si vyžádala značnou míru 
vůle, trpělivosti, komunikace a spolupráce mezi úplně 
všemi členy instituce. Také by vyžadovala, aby všichni 
jednotlivci byli stejně angažovaní, odpovědní a aktivní 
v rozhodování a řízení. Je však reálné, aby se menší sku-
piny nebo komunity s podobnými zájmy a hodnotami 
pokusily vytvořit modely bližší nehierarchické spoluprá-
ci a rozhodování.

Celkově řečeno, absolutní nehierarchičnost by byla 
náročná a obtížně dosažitelná, ale některé rysy nehie-
rarchické spolupráce mohou být uplatněny v menších 
skupinách nebo komunitách.

GLOSA: NEHIERARCHICKÁ AVU 105104 P4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGP4P 02: PEOPLE 4 PAINTINGGLOSY Marek Meduna, ChatGPT



SCANY
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